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EINDVERSLAG van de commissie van rapporteurs voor de 
ontwerpen van wet tot: 
1. nadere wijziging van de Algemene Ouderdomswet en de 

Algemene Weduvven- en Wezenwet (Invoering van een 
sociaal minimum) (7762); 

2. nadere wijziging van de Wet op de ziekenfondsverzeke-
ring voor bejaarden (aanpassing aan invoering van een 
sociaal minimum in de A.O.W.) (7763); 

3. gedeeltelijke liquidatie van de in de invaliditeitswetten 
geregelde verzekeringen (Liquidatiewet invaliditeitswet-
ten (7764). 

Nadat het voorlopig verslag der commissie aan de Regering 
was medegedeeld, is van haar ontvangen de navolgende 

MEMORIE VAN ANTWOORD 

Algemeen 
De ondergetekende is erkentelijk voor de waardering, welke 

vele leden er voor uitspraken, dat de onderhavige wetsont-
werpen zo tijdig bij de Staten-Generaal aanhangig zijn gemaakt, 
dat zij — wet geworden — nog per 1 januari 1965 in werking 
zullen kunnen treden. Dat ook vele andere leden zich bij die 
waardering gaarne aansloten, verheugt de ondergetekende. 

Ontwerp van wet tot invoering van een sociaal 
minimum (7762) 

Vele leden, die er zich over verheugden, dat de uitkeringen 
ingevolge de A.O.W., bij de invoering dier wet aanvankelijk 
bedragende f 1428 per jaar voor gehuwden en f868 per jaar 
voor ongehuwden, thans worden opgevoerd tot resp. f 3642 
en f 2550 per jaar, waren intussen van oordeel, dat betwijfeld 
kan worden of met de genoemde bedragen het sociaal mini-
mum voor ouden van dagen was bereikt. Zij konden zich er 
daarom mede verenigen, dat in het intitulé van het ontwerp 
wordt gesproken van een sociaal minimum. 

In dit verband moge de ondergetekende opmerken, dat in 
het intitulé van het ontwerp — en overigens ook in de memorie 
van toelichting en in de memorie van antwoord op het voor-
lopig verslag van de Tweede Kamer — ook met opzet van een 
sociaal minimum wordt gesproken, wijl het uitermate moeilijk, 
zo al niet onmogelijk is, om in ons maatschappelijk bestel van 
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het sociaal minimum te spreken. Zoals de ondergetekende in 
vorenbedoelde stukken (memorie van toelichting, blz. 20, 
rechterkolom en memorie van antwoord, blz. 3, rechterkolom) 
heeft uiteengezet, kan hetgeen onder een sociaal minimum 
moet worden verstaan nauwelijks anders dan op arbitraire 
wijze worden benaderd. In genoemde stukken heeft hij er aan 
herinnerd, dat ook de S.E.R. in zijn advies van 28 februari 
1964 daaraan niet is ontkomen, toen hij een sociaal minimum 
benaderde aan de hand van Armenwetnormen van een aantal 
gemeenten. De ondergetekende moge hier nog eens herhalen, 
dat, naar zijn wijze van zien, wat onder sociaal minimum 
moet worden verstaan, individueel, naar groep, regionaal en 
plaatselijk in menig opzicht verschillend is en dat de sociale 
verzekering, die slechts met een globale norm kan werken, 
zich dient te richten op een norm, die algemeen zo aanvaard-
baar mogelijk is. 

De ondergetekende nam er gaarne nota van, dat de leden, 
hier aan het woord, in de bijdrage van 150 min. uit de schat-
kist voorshands zeker geen ernstige aantasting van het ver-
zekeringskarakter der ouderdomsvoorzieningen konden onder-
kennen. 

De vele andere leden, die het betreurden, dat bij de voor-
gestelde uitkeringsbedragen velen, met name diegenen, die 
boven het bodempensioen van de A.O.W. geen andere uitkering 
genieten, toch nog op aanvullende hulp zijn aangewezen, moge 
de ondergetekende verwijzen naar hetgeen hij dienaangaande 
reeds heeft opgemerkt in de memorie van toelichting (blz. 22, 
rechterkolom) en de memorie van antwoord op het voorlopig 
verslag van de Tweede Kamer (blz. 2, rechterkolom). Te dier 
plaatse heeft hij gezegd, dat vóór de verhoging van het A.O.W.-
pensioen met 15 pet. in 1962 het percentage van de pensioen-
gerechtigden krachtens die wet, die een uitkering ontvingen 
volgens de Armenwet, 7 a 8 pet. bedroeg. Hij voegde daaraan 
toe. dat, naar zijn verwachting, dat percentage na 1 januari 
1965 gedaald zal zijn tot slechts enkele procenten, terwijl 

deze daling zich steeds verder zal doorzetten. De onderge-
tekende deelt dan ook geenszins de mening van de aan het 
woord zijnde leden, dat na 1 januari a.s. nog vele A.O.W.-
trekkers op aanvullende hulp zullen zijn aangewezen. Uiter-
aard zal — daaraan is nu eenmaal niet te ontkomen — in een 
aantal gevallen veelal op grond van bijzondere omstandigheden 
door ouden van dagen op de Algemene Bijstandswet moeten 
woren gedaan. Hij moge er op wijzen, dat ook indien het door 
de heer Berger in de Tweede Kamer voorgestelde uitkerings-
bedrag van f 3870 voor gehuwden zou zijn aanvaard, dit laatste 
— zij het in beperkter mate — het geval zou zijn geweest. 

De ondergetekende nam er voorts nota van, dat de aan het 
woord zijnde leden zich omtrent de beide hoofdpunten, die 
aan de overzijde van het Binnenhof een belangrijke rol hadden 
gespeeld, schaarden achter de opvattingen, zoals die door de 
heer Berger waren te berde gebracht. 

Overigens stemt het de ondergetekende tot voldoening, dat 
de aan het woord zijnde leden de onderhavige wetsontwerpen 
in het totaal van de activiteiten van de ondergetekende als een 
belangrijke bijdrage zagen in het streven naar afronding van 
een sluitend systeem van sociale maatregelen. Met de aan 
het woord zijnde leden acht ook de ondergetekende het een 
belangrijk punt, dat het element van waardevaste uitkeringen 
steeds meer wordt verankerd. Voorts is ook hij van oordeel, 
dat in onze sociale voorzieningen het solidariteitsbeginsel een 
van de centrale beginselen moet blijven. 

Ook de sommige leden, die verklaarden de regeling van het 
wetsontwerp voorlopig wel te kunnen aanvaarden — in welke 
regeling zij een verbetering zagen van de financiële positie van 
de begunstigden, die in het verleden vaak tot de „vergeten 
groepen" werden gerekend — is de ondergetekende erkentelijk 
voor de waardering, welke zij te zijnen aanzien uitspraken. 

Met een groot aantal leden is de ondergetekende van oordeel, 
dat bij aanneming van het wetsontwerp, waardoor de uit-
keringen op grond van de A.O.W. en van de A.W.W. op een 
sociaal minimum worden gebracht, aanvullende voorzieningen 
het inkomen van de betrokken bejaarden reeds spoedig boven 

het individuele bestaansminimum zullen doen stijgen. Daarop 
is de indiening van het wetsontwerp ook mede gericht geweest. 
Het verheugt de ondergetekende dan ook, dat de aan het 
woord zijnde leden daartegen geen bezwaar hebben. Met de 
aan het woord zijnde leden is de ondergetekende van oordeel, 
dat met betrekking tot de algemene ouderdomsverzekering 
voorshands rust mogelijk en gewenst is. Zijnerzijds —• hij heeft 
daaraan ook uitdrukking gegeven bij de openbare behandeling 
van het wetsontwerp in de Tweede Kamer — zijn dan ook 
geen voorstellen te verwachten tot een verdere autonome ver-
hoging der bedoelde uitkeringen. Ook de ondergetekende volgt 
met belangstelling de verdere ontwikkeling van voorzieningen 
met betrekking tot de persoonlijke zorg voor de oude dag, 
waaronder mede te rekenen zijn de uitkeringen uit de onder-
nemings- en de bedrijfspensioenfondsen. 

Met de aan het woord zijnde leden is de ondergetekende van 
oordeel, dat een bijdrage uit de algemene middelen aan de 
sociale verzekering vanuit het geheel dier verzekering ware te 
bezien. Naar aanleiding van de vraag hoe de ondergetekende 
de ontwikkeling te dezen ziet, moge hij erop wijzen, dat voor 
wat betreft de thans nog resterende kabinetsperiode van belang 
is, hetgeen is uiteengezet in zijn adviesaanvrage aan de Sociaal-
Economische Raad d.d. 24 augustus 1962 inzake het sociale 
zekerheidsbeleid op langere termijn. In deze adviesaanvrage is 
tot uitdrukking gebracht, dat, waarom en in welke mate de 
Regering een overheidsbijdrage in een volksverzekering voor 
zware geneeskundige risico's en een eventuele volksverzekering 
voor arbeidsongeschiktheid aanvaardbaar acht. De onderge-
tekende moge zich daaromtrent een citaat uit bedoelde advies-
aanvrage veroorloven: 

,,5. De Regering realiseert zich dat wanneer de totstand-
koming zou worden bevorderd van een volksverzekering voor 
zware geneeskundige risico's, en wanneer overwogen zou wor-
den de arbeidsongeschiktheidsverzekering uit te breiden tot een 
volksverzekering, dit zou betekenen, dat de overheid voor een 
niet onbelangrijk bedrag per jaar zou worden ontlast, nl. indien 
deze totstandkoming c.q. uitbreiding alleen zou worden ge-
financierd door premiën ten laste van het bedrijfsleven. Het 
wil haar voorkomen, dat met name het karakter van de risico's 
die hier aan de orde zijn, en in het bijzonder de groep waar-
om het gaat, motiveren, dat een deel van de middelen voor 
beide voorzieningen ten laste zou komen van de overheid, nl. 
dat deel, dat overeenkomt met de lastenvermindering die bij 
de totstandkoming van de hierbedoelde uitbreidingen van de 
sociale verzekering voor de overheid zal ontstaan, ten opzichte 
van de lasten, die, bij handhaving van de huidige voorzienin-
gen, in de toekomst op de overheid zouden drukken." 

In antwoord op de vraag, welk percentage van de loonsom 
de sociale verzekeringspremies te zamen uitmaken, wil de on-
dergetekende een overzicht geven van de verschillende premie-
percentages van de sociale verzekeringswetten voor de jaren 
1961—1965. 

Tabel 
1961 1962 1963 1964 1965 

Ongevallenwetten . . . . 1,4 1,4 1,3 1,3 1,3 
Invaliditeitswet 0,5 0,5 0,5 0,5 
Interimwet invaliditeits-

rentetrekkers — — 1,5 1,5 1,5 
Werkloosheidswet.... 1,4 1,4 1,4 1,4 1,3 
Ziektewet 4,4 4,4 4,4 4,4 4,4 
Ziekenfondsenbesluit. . 4,9 4,8 4,6 5,- 5,4 
Kinderbijslagwetten . . 5,- 5,- 4,9 5,- 4,8 
Algemene Ouderdoms-

wet 5,5 5,75 6,8 6,8 8,7 
Algemene Weduwen- en 

Wezenwet 1,25 1,25 1,3 1,3 1,5 

Totaal 24,35 24,50 26,7 27,2 28,9 
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De ondergetekende wijst erop, dat de premies krachtens de 
sociale verzekeringswetten in deze jaren geheven werden over 
een maximumloon resp. inkomen van: 

Ongevallenwetten 
Interimwet invaliditeitsrentetrekkers 
Werkloosheidswet 
Ziektewet 
Ziekenfondsenbesluit 
Kinderbijslagwetten 
Algemene Ouderdomswet 
Algemene Weduwen- en Wezenwet 

Wil men echter de totale verzekeringspremies uitdrukken 
in een percentage van de totale loonsom, dan blijkt dit per-
centage bij benadering als volgt ts verlopen: 

1961 1962 1963 1964^) 796J1) 
14,8 14,4 16,3 16,- 17,1 

Welk een groot goed een voorziening voor de oude dag — 
aldus deze leden — ook moge zijn, de verhoogde premie bete-
kent voor de kleine zelfstandigen in het algemeen en de mid-
denstand in het bijzonder een aanzienlijke verzwaring van las-
ten in het heden. Op de in verband hiermede gestelde vraag of 
en, zo ja, welke mogelijkheden de Regering ziet de genoemde 
groepen in deze zwaardere lasten tegemoet te komen, moge de 
ondergetekende wijzen op een aantal maatregelen, welke de 
Regering op dit punt wil bevorderen. In de eerste plaats een 
verhoging van de premievrijstellingsgrenzen voor de A.O.W., 
de A.W.W. en de A.K.W. voor zelfstandigen van f1500 tot 
f 1800 (voor ongehuwden) en van f 2100 tot f 2400 (voor ge-
huwden); voorts een uitbreiding van de premiereductiegrenzen, 
nl. van f2910 tot f3420 (voor ongehuwden) en van f3510 
tot f4020 (voor gehuwden). Vervolgens is op 18 november jl. 
een ontwerp van wet ingediend — nr. 7896 —, waarin wordt 
voorgesteld de inkomensgrens voor het recht op kinderbijslag 
krachtens de Kinderbijslagwet voor kleine zelfstandigen van 
f 4000 tot f 4400 te verhogen. Voorts moge de ondergetekende 
wijzen op het op 1 december jl. bij de Tweede Kamer inge-
diende voorstel om een gedeelte van de voorgenomen belasting-
verlaging reeds op 1 juli a.s. te doen ingaan, welke verlaging 
voor de kleine zelfstandigen en voor de middenstand van grote 
betekenis is. Ten slotte moge hij nog wijzen op het op 2 de-
cember jl. door de Tweede Kamer aanvaarde amendement-
Scholten op het wetsontwerp verlaging van de inkomstenbe-
lasting en van de loonbelasting (nr. 7733). Hiermede werd 
beoogd bij wijze van tijdelijke noodmaatregel van sociale aard 
aan kleine zelfstandigen voor de premiedruk van de volksver-
zekeringen enige compensatie te geven in de fiscale sfeer. 

Van de beschouwingen van sommige leden, die reeds eerder 
hun waardering hadden uitgesproken voor het wetsontwerp, met 
betrekking tot de effectuering van de lastenverdeling over ener-
zijds de werknemers en anderzijds de werkgevers, met name de 
kleine zelfstandigen, heeft de ondergetekende met belangstelling 
kennis genomen. Met betrekking tot het door deze leden ge-
stelde, nl. dat juist de kleine zelfstandigen zwaar worden be-
last en geen compensatie ontvangen, moge de ondergetekende 
verwijzen naar de hierboven genoemde maatregelen, welke aan 
de groep der kleine zelfstandigen soelaas zullen bieden. De 
door deze leden in dit verband gereleveerde vrees van ver-
schuiving van belastingverlaging naar de toekomst, is — zoals 
uit het vorenstaande blijkt — ongegrond gebleken. 

Hoewel de positie der werknemers, zoals de hier aan het 
woord zijnde leden stelden, inderdaad anders is, moet de onder-
getekende er op wijzen, dat ook zij voor zwaardere lasten ko-

1) Ten dele op ramingen gebaseerd. 

men te staan. De hogere premie immers wordt voor de werk-
nemers slechts gedeeltelijk gecompenseerd, zodat deze in min-
dering komt op de voor loonbelasting beschikbare ruimte. 

796/ 7962 7965 7964 7965 

ƒ 6 864 f 6 886 /' 7 512 /' 8 478 f 8 451 
— — 7512 8 478 8 451 
6 864 6 886 7512 8 478 8 451 
6 864 6 886 7512 8 478 8 451 
6 864 6 886 7512 8 478 8 451 
6 864 6 886 9 000 10 625 12 000 
8 250 8 250 9 000 10 625 12 000 
8 250 8 250 9 000 10 625 12 000 

Het verheugt de ondergetekende, dat de aan het woord zijn-
de leden de verbetering van de financiële positie van de bejaar-
den een gerechtvaardigde sociale eis vinden. Dat de voorgestel-
de lastenverdeling over de verschillende geledingen van ons 
volk de eis van sociale rechtvaardigheid geweld aan dreigt te 
doen, zoals deze leden stelden, vermag de ondergetekende even-
wel niet te onderschrijven. Hij zou er in dit verband op willen 
wijzen, dat ook wel een tegenovergesteld geluid wordt gehoord. 
De werknemers immers moeten, ook wanneer zij slechts het 
minimumloon genieten, steeds de volle premie voor de A.O.W. 
en de A.W.W. betalen, terwijl voor de zelfstandigen tcgemoet-
komende maatregelen ten aanzien van de premiebetaling voor 
de volksverzekeringen zijn getroffen. 

Ontwerp van wet tot nadere wijziging van de 
Wet op de ziekenfondsverzekering voor bejaarden (7763) 
Vele leden, die met belangstelling hadden kennis genomen 

van het onderhavige wetsontwerp, stelden de vraag, of de pre-
mie, welke voor de hoogste premieklasse zal worden bepaald 
op f4,59 per week, is berekend naar het kostenpeil voor 1964. 
De ondergetekende kan deze vraag bevestigend beantwoorden. 
In aansluiting hierop vroegen de aan het woord zijnde leden, 
of het, gezien de algemene kostenstijging, niet te verwachten is, 
dat de premie voor de bejaardenverzekering in 1965 zal moeten 
worden verhoogd. Het is mogelijk, aldus de aan het woord 
zijnde leden, dat vele bejaarden dan zullen overgaan tot het 
sluiten van een vrijwillige verzekering, omdat bij een aantal 
ziekenfondsen de premie voor de bejaardenverzekering hoger 
komt te liggen dan de premie voor de vrijwillige verzekering. 

De ondergetekende kan mededelen, dat inderdaad te ver-
wachten is, dat, gezien de algemene kostenstijging, aan een 
verhoging van de premie voor de bejaardenverzekering met in-
gang van 1 januari 1965 niet zal zijn te ontkomen. Ten aan-
zien van de beschouwing van de aan het woord zijnde leden 
over het overgaan van bejaarden naar de vrijwillige verzekering, 
moge de ondergetekende zich veroorloven te verwijzen naar 
hetgeen hij, zowel bij de mondelinge als schriftelijke gedach-
tenwisseling met de Staten-Gencraal hierover tot nu toe heeft 
opgemerkt. Verwezen moge worden naar de memorie van 
toelichting op het onderhavige wetsontwerp (blz. 4, rechter-
kolom), waar is opgemerkt, dat naar alle waarschijnlijkheid 
een aantal alleenstaande bejaarden in de orde van grootte van 
4000 in de hoogste premieklasse zal trachten zich aan te 
sluiten bij de vrijwillige verzekering. 

Aan dit verschijnsel is verder uitvoerig aandacht besteed, 
zowel in de memorie van antwoord aan de Tweede Kamer 
(blz. 1, onderaan en blz. 2, linkerkolom, bovenaan) als bij de 
openbare behandeling in die Kamer. 

De aan het woord zijnde leden merkten verder nog op, dat 
bij de inwerkingtreding van de Ziekenfondswet verdere premie-
verhoging kan worden verwacht, omdat voor de ziekenfond-
sen, welke zich belasten met de vrijwillige verzekering, geen 
medische selectie mag worden toegepast. De ondergetekende 
kan mededelen, dat het inderdaad niet geheel uitgesloten is, 
dat op grond van het wegvallen van de mogelijkheid inzake 
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medische selectie z.g. verhoogde risico's tot de vrijwillige zie-
kcnfondsverzekcring zullen toetreden. Dit zou ertoe kunnen 
leiden, dat zich uit dien hoofde de noodzaak zal voordoen 
van premieverhoging. In hoeverre echter, zoals aan het woord 
zijnde leden doen, van een extra zware belasting van de zieken-
fondsen en van belangrijke consequenties in dit opzicht zou 
moeten worden gesproken, kan de ondergetekende niet over-
zien. Voorshands is hij geneigd deze consequenties in een ge-
ringere orde van grootte te plaatsen dan blijkbaar de aan het 
woord zijnde leden menen, dat zij geplaatst zouden moeten 
worden. Voor het overige veroorlooft de ondergetekende zich 
op te merken, hetgeen hij ook reeds tegenover de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal tot uitdrukking bracht, dat hij over 
het gehele vraagstuk van de financiering van de vrijwillige 
ziekenfondsverzekering aan de Ziekenfondsraad advies heeft 
gevraagd. 

Ontwerp-Liquidatiewet invaliditeitswetten (7764) 

Het verheugt de ondergetekende, dat vele leden verklaar-
den zich met het wetsontwerp, houdende gedeeltelijke liqui-
datie van de in de invaliditeitswetten geregelde verzekeringen, 
na hetgeen bij de schriftelijke voorbereiding en mondelinge 
behandeling in de Tweede Kamer hierover was opgemerkt, wel 
te kunnen verenigen, te meer daar de adviezen van de S.E.R. 
en van de Sociale Verzekeringsraad in grote lijnen zijn op-
gevolgd. 

Naar aanleiding van de vraag van deze leden, wat er zal 
geschieden met de z.g. slapende rentekaarten en de daarover 
betaalde premies, wijst de ondergetekende erop, dat er bij de 
liquidatie geen onderscheid zal worden gemaakt tussen z.g. 

slapende verzekeringen en verzekeringen, waarvoor thans nog 
premie wordt betaald. Ook voor de z.g. slapende verzekeringen 
geldt dus hetgeen in hoofdstuk III van de memorie van toe-
lichting is uiteengezet omtrent de hoofdlijnen van de beoogde 
liquidatieregeling. 

Voor de waardering, die sommige leden uitspraken voor de 
gedegen wijze, waarop blijkens de memorie van toelichting 
bij de liquidatie te werk zal worden gegaan, betuigt de onder-
getekende gaarne zijn erkentelijkheid. 

De Minister van Sociale Zaken 
en Volksgezondheid, 

G. M. J. VELDKAMP. 

De commissie van rapporteurs heeft gemeend met de mede-
deling van dit antwoord aan de Kamer haar eindverslag te 
kunnen sluiten. 

Vastgesteld 3 december 1964. 

VAN WINGERDEN 
DE GEER VAN OUDEGEIN 
DE GAAY FORTMAN (Voorzitter) 
VUGTS 
LOUWES. 


